
Zápis ze schůze výboru České společnosti entomologické,  
konané 23. října 2021 
 
členové výboru  
přítomni: A. F. Damaška, J. Hájek, P. Heřman, L. Hrůzová, P. Kment, D. Král, J. Rolčík, J. Růžička, 
D. Sommer, L. Sekerka, J. Schneider, J. Šumpich, V. Vrabec 
omluveni: S. Benedikt, A. Bezděk, L. Čížek, T. Kadlec, T. Kopecký (náhr.), M. Škorpík (náhr.), P. 
Vonička (náhr.) 
 
revizní komise  
přítomni:  
omluveni: O. Sedláček, P. Šípek, B. Zbuzek 
 
předsedové poboček a sekcí  
přítomni: Z. Kletečka, Š. Zeman 
omluveni: S. Benedikt, J. Farkač, T. Kopecký, V. Kubáň, Z. Laštůvka, J. Šťastný, D. Trávníček, M. 
Trýzna, L. Tůma, V. Vrabec, J. Vávra,  
 
Program: 

1. Kontrola zápisu z minulé schůze (D. Král) 
2. Hospodářská zpráva (L. Sekerka) 
3. Redakční zprávy (J. Růžička, Š. Zeman) 
4. Zpráva knihovníka (P. Kment) 
5. Členské záležitosti (D. Sommer) 
6. Různé  

a. Příprava Valného shromáždění (J. Hájek) 
b. Propagační materiály (L. Hrůzová) 
c. Check-list českých brouků (J. Hájek) 
d. Schůze výboru (D. Král) 
e. Datová schránka (D. Král, D. Sommer) 
f. Trestní oznámení (D. Král) 
g. Hmyz roku 2022 (A. F. Damaška) 
h. Entomologické dny (P. Heřman) 
i. Amatérské entomologie – zařazení do Seznamu nemateriálních statků tradiční lidové 

kultury České republiky (A. F. Damaška) 
j. Entomologické exkurze pro širokou veřejnost (L. Hrůzová) 

 
1) D. Král přivítal přítomné na třetí schůzi tohoto roku a provedl kontrolu zápisu z minulé schůze. D. 

Sommer konstatoval, že výbor je usnášení schopný (13/4). 
2) L. Sekerka informoval o stavu účtu, který ke dni 20.10. činil 407 tis. Příjmy za rok 2021 dosud činí 

546 tis., výdaje 313 tis. Odhadovaná bilance na konci roku činí 40-110 tis. v kladných číslech. I 
když se zdá, že se finanční situace ČSE podařila stabilizovat, neměli bychom předbíhat. Zásadní 
problém stále činí platová morálka členů, která je tristní – za tento rok dosud neuhradilo členské 
příspěvky 124 členů. 

3) J. Růžička informoval výbor o skutečnosti, že druhé číslo časopisu Klapalekiana bude dokončeno 
standardně koncem roku – 50 stran je vysázeno a dalších asi 200 stran rukopisů je v redakčním 
procesu. Koncem října by se mělo do redakce vrátit revidované Supplementum o nosatcovitých 
broucích, které však vyjde pravděpodobně až na jaře příštího roku. Plánovaná schůze redakční 
rady, která měla proběhnout před schůzí výboru, byla zrušena z důvodu omluvení se většiny členů 
redakční rady. D. Sommer zajistil brigádníka, který vyhotoví databázi časopisu Klapalekiana na 
webové stránky ČSE – práce na databázi již započala.  



Š. Zeman informoval výbor o skutečnosti, že kromě dvou rukopisů byly autory všechny dodány 
v přislíbeném termínu a začalo se pracovat na sazbě časopisu Podušťák. L. Hrůzová potvrdila, že 
sazba již probíhá a část rukopisů je již vysázená. Finální podoba sazby bude ještě konzultována 
v rámci redakční rady časopisu. Předpokládané vydání prvního čísla je do konce roku. 

4) P. Kment informoval, že počet evidovaných svazků v knihovně mírně stoupá. V současné chvíli je 
v knihovně uloženo více než 28.704 svazků. Databáze starých čísel Klapalekiany je před 
dokončením, zbývá pouze rozřezání jednotlivých čísel do samostatných rukopisů. Poté budou 
předány ke zpracování do databázi časopisu Klapalekiana na webové stránky ČSE. Proces 
slučování knihoven ČSE a Národního muzea je stále v běhu, za jeho zdržení může nejen 
epidemiologická situace, ale také různé administrativní potíže, například se ukázalo, že před 
sloučením knihoven bude muset být vyhotoven rámcový seznam svazků, což vyžaduje fyzickou 
kontrolu knihovny, tedy časově náročnou práci. 

5) D. Sommer předložil pět nových žádosti o členství v ČSE (Helclová Michaela, Hodek Karel, 
Koniar Peter, Plachetka Mikuláš, Větrovec Jaroslav), přijati plným počtem hlasů (13/0). 

6) Různé 
a. J. Hájek informoval členy výboru o předpokládaném průběhu Valného shromáždění (VS). 

Přečetl program VS a jednotlivým členům výboru uložil přednesení zpráv za uplynulý rok. 
Nastínil také průběh volby čestných členů a předávání ocenění. 

b. L. Hrůzová informovala výbor o vyhotovení propagačních materiálů. Část propagačních 
materiálů byla uhrazena z finančních darů ve prospěch ČSE. Vyhotoveno bylo 2000 
propagačních letáků, 1500 obyčejných tužek s potiskem a 1000 propisovacích tužek 
s potiskem a jeden banner s logem ČSE. Propagační materiály by měly být rozdávány na 
akcích pořádaných ČSE (entomologické exkurze pro veřejnost, výměnné dny atd.). Část 
obyčejných tužek bude poslána členům ČSE společně s dalším číslem časopisu 
Klapalekiana. Pro rok 2022 je v plánu vyhotovit další propagační materiály nebo doplnit 
stávající. Návrhy propagačních materiálů byly schváleny výborem korespondenčně (15/0/2). 
D. Král poděkoval L. Hrůzové za vyhotovení návrhů propagačních materiálů a zajištění 
jejich vyhotovení. 
L. Hrůzová zároveň nastínila další možnosti a alternativy vyhotovení propagačních 
materiálů. V plánu je vyhotovení triček s logem ČSE, které by byly členům věnovány za 
poskytnutí daru určité výše ve prospěch ČSE. J. Rolčík nabídl vyhotovení psacích bloků jako 
propagačních materiálů v rámci sponzorského daru. Konkrétní návrh i realizaci zajistí L. 
Hrůzová a J. Rolčík. L. Hrůzová také nastínila návrh ocenění výherců Biologických 
olympiád, kteří v minulosti od ČSE obdržely finanční motivaci. L. Hrůzová navrhují výherce 
obdarovat poukazem na nákup knih v nakladatelství Academia, dárkovou taškou s některými 
propagačními materiály ČSE a časopisem Podušťák. Podobnou formu ocenění by mohla 
ČSE udělovat i na Zoologických dnech. Tato forma ocenění by navíc byla finančně méně 
nákladná než předchozí forma ocenění. Konkrétní návrh ocenění vyhotoví L. Hrůzová 
v součinnosti s A. F. Damaškou. Konkrétní podoby návrhů budou s výborem projednány 
pravděpodobně korespondenční formou. 

c. J. Hájek se vrátil k tématu plánovaného Check-listu českých brouků, který se probíral na 
schůzi 25. února. J. Vávra, jako hlavní editor, byl výborem pověřen, aby J. Hájkovi dodal 
konkrétní seznam rukopisů a příslušných autorů, na jehož základě společně osloví všechny 
autory a stanoví konkrétní nejzazší datum odevzdání rukopisů. J. Hájek sdělil výboru, že 
dosud o J. Vávra neobdržel požadované. Výbor ukládá J. Vávrovi, aby se tímto úkolem začal 
neprodleně zabývat. 

d. D. Král upozornil členy výboru, že dle předchozí dohody proběhne další schůze výboru 
hybridní nebo ryze online formou. Hybridní forma by byla uskutečněna tradičně na půdě 
Přírodovědecké fakulty UK, pokud to epidemiologická situace dovolí, a členové, kteří by se 
nemohli schůze fyzicky zúčastnit by byli připojeni online. Schůze proběhne v prosinci. 

e. D. Sommer informoval výbor o fungování datové schránky ČSE. Na základě žádosti o 
poskytování informací podané na začátku roku na Agenturu ochrany přírody a krajiny ČR 



pravidelně dochází k poskytování informací. Týdně se jedná o 10 až 25 dokumentů různého 
charakteru (řízení, výjimky, stanoviska a jiné). Většina dokumentů nemá s entomologií 
velkou spojitost. Každý týden D. Sommer vyhotoví report z došlých dokumentů a přiloží 
dokumenty, které mají spojitost s entomologií a vše pošle expertní skupině ve složení J. 
Hájek, D. Král a P. Šípek. Ta na základě dostupných informací vyhodnotí, zda se některou 
z předložených záležitostí bude výbor ČSE zabývat. D Král potvrdil průběh práce s datovou 
schránkou a konstatoval, že většina dokumentů je z pohledu ČSE irelevantních. Nicméně 
vyzdvihl pozitivní dopad poskytování informací – pracovníci AOPK ČR v případě, že se 
dokumentů bezprostředně dotýká entomologie kontaktují ČSE a záležitost chtějí řešit ve 
spolupráci s ní. Povědomí o existenci a aktivitách ČSE v oblasti ochrany přírody tedy 
výrazně vzrostlo. 

f. D. Král připomenul členům výboru, že na jaře tohoto roku podala ČSE trestní oznámení na 
Lesy ČR za zničení populace jasoně červenookého v oboře Bulhary. Lesy ČR odmítly 
jakoukoliv odpovědnost za stav populace jasoňů v jimi spravovaných oborách. ČIŽP 
oznámilo, že na případu usilovně pracuje. Do dnešního dne není výboru ČSE znám jediný 
pokrok ve vyšetřování ze strany ČIŽP. Vyšetřování bylo postoupeno policejnímu orgánu 
Územní odbor Břeclav, Oddělení hospodářské kriminality. Policie ČR ve vyšetřování 
podnětu pokračuje, dne 11.5. to sdělila ČSE oficiálním dopisem. Od tohoto data nemá ČSE 
opět jakoukoliv zprávu o pokračujícím vyšetřování. D. Král navrhl výboru, aby počkal do 
další schůze a pokud ani do té doby neobdrží ČSE žádné stanovisko, obrátí se s dotazem na 
PČR. Již dosavadní „postup“ vyšetřování však jasně ukazuje, že orgány odpovědné za 
ochranu životního prostředí i Policie ČR jsou buď neakceschopné nebo se viníka ani 
nepokusili najít a potrestat. Celé trestní oznámení pomalu vyznívá do ztracena.  

g. A. F. Damaška nadnesl výboru diskusi na téma Hmyzu roku 2022. Sám navrhl jako hmyzem 
roku vyhlásit drvodělky (rod Xylocopa). Dle jeho úsudku se jedná o hmyz, který lidé 
potkávají a neznají ho, na jeho identifikaci jsou vznesené četné dotazy na sociálních sítích i 
na sekretariát ČSE. Dále je to hmyz, který využívá tzv. hmyzí hotely a lidé ho tedy mohou 
pozorovat přímo na svých zahradách. V neposlední řadě se v uplynulých letech značně 
rozšířil téměř po celém území ČR. Argumentem proti, který vznesl D. Král a připojila se i 
řada dalších je nepochopení laické veřejnosti v případě vyhlášení celého rodu jako hmyzu 
roku. P. Šípek navrhl jako vhodného kandidáta cvrčka polního (Gryllus campestris), který je 
mnoha laikům také neznámý, také se v krajině šíří a navíc jde dobře pozorovat a lokalizovat 
na nových místech i pomocí sluchu. Třetím návrhem byla kudlanka nábožná (Mantis 
religiosa) od T. Kadlece. Také se jedná o šířící se ikonický druh, který by v rámci iniciativy 
Hmyz roku měl laické veřejnosti co nabídnout. D. Král pověřil autory návrhů vypracováním 
konkrétní podoby kampaně a zdůvodněním jejich návrhu. Na další schůzi výboru by měla 
proběhnout volba jednoho z návrhů. 

h. P. Heřman informoval výbor o plánu pořádání Entomologických dnů 2022 na území 
Drahanské vrchoviny v tradičním období na přelomu května a černa. Konkrétní informace 
budou členům ČSE poskytnuty v dostatečném předstihu. 

i. A. F. Damaška byl na předchozí schůzi pověřen vyhotovením návrhu na nominaci 
Amatérské entomologie na zařazení do Seznamu nemateriálních statků tradiční lidové 
kultury České republiky. Konkrétní návrh zatím nevznikl a bude předložen na nadcházející 
schůzi. Konečné datum podání žádostí je 31.1. 2022. 

j. L. Hrůzová informovala výbor o proběhnutých entomologických exkurzích. V roce 2021 byl 
počet exkurzí oproti předchozím rokům značně navýšen, a navíc proběhly i exkurze mimo 
území středních Čech, například v jižních a východních Čechách nebo na jižní a východní 
Moravě. Celkem proběhlo dvanáct exkurzí za průměrné účasti cca 20 lidí pod vedením 18 
vedoucích. Podrobný rozpis exkurzí bude uveden ve Spolkových zprávách i v samostatných 
článcích pro časopisy Klapalekiana a Živa. 

 
Čtvrtá schůze výboru v roce 2021 se uskuteční v prosinci. 



 
Zapsal: D. Sommer  
Verifikoval: D. Král 
 


